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به ناز مقدسی|  امروزه پسماندهای بطری های 
پلاســتیکی یکــی از بزرگتریــن معضلات 
زیســت محیطی در همه جهان است. معضلی 
که هنوز دولت هــا نتوانســته اند حلش کنند، 
اما هرازگاهــی افرادی خلاق دســت به ابتکار و 
فناوری می زنند که اگر از سد حواشی تشریفات 
و بروکراســی های اداری عبور کنند، بدون شک 
کمک بزرگی به محیط زیست، هزینه های گزاف و 
حتی حل مشکل بیکاری خواهند کرد. »سیامک 
نوروزی« یکــی از همان افراد خلاقی اســت که 
سال ها وقتش را صرف ساخت دستگاهی کرده تا 
ظرف مدت 30ثانیه یک بطری پلاستیکی را به نخ 

و طناب تبدیــل کند. نوروزی 
علاقه  سوءمدیریت،  می گوید 
به تشریفات و تمایل بعضی از 
برای  قیچی زدن  به  مسئولان 
افتتاح یک پروژه، مانع توجه 
آنها به ایده هایی می شــود که 
یک  محصول  آن،  طراحــی 
فرد عادی است. او که 12 سال 
تولید  هزینه هــای  مورد  در 
بطری های پلاستیکی، مصرف 
و جمع آوری و درنهایت آلودگی 
پســماند آنها تحقیق کرده، 
امیدوار است ایده اش به زودی 
مورد توجه قرار بگیرد، چراکه 
معضل بطری های پلاستیکی در 
آینده ای نزدیک محیط زیست 
را نابود خواهد کرد؛ درحالی که 
می توان به راحتــی و با یک 
دستگاه ساده، هم اشتغال ایجاد 

کرد و هم شهر ها، طبیعت و رودخانه ها را از شر این 
مواد دور انداختنی نجات داد.
  

  کار به معنای اشتغال برای آقای نوروزی از کجا 
شروع شد؟

26 سال پیش نخســتین بیلبورد تبلیغاتی تهران 
را من طراحی کردم. چند ســال قبل از آن یک تابلوی 
سینمایی متحرک را در سوئد دیده بودم و همین ایده 
باعث شد نخستین بیلبورد تبلیغاتی تهران در میدان 
ولیعصر نصب شود. اتفاقی که منجر شد انجمن صنفی 
شرکت های تبلیغاتی را هم تاسیس کنم و وارد عرصه 
تبلیغاتی شوم. بعد هم که موج بلیبوردهای تبلیغاتی 

شهری شروع شد.
  شما اساسا مبتکر و طراح هستید؟

من شغل های متنوعی داشته ام. از ساخت خانه های 
پیش ســاخته گرفته تا صنعت و تراشکاری و غیره. به 
واسطه کارم در عرصه تبلیغات هم با مدیران صنعتی 
دولتی و خصوصی در ارتباط بودم و همین موضوع باعث 
شد ایده طراحی دســتگاهی برای تولید نخ و طناب از 

بطری های پلاستیکی در ذهنم جرقه بزند.
  دغدغه زیست محیطی شما از کجا می آید؟

حدود 12 ســال پیش در مراوداتم با شــرکت های 
مختلف پروژه ای با سازمان محیط زیست داشتم که آن 
موقع آقای یوسف حجت مدیرعاملش بود. در این پروژه 
قرار بود از پســاب های صنعتی آلودگی محیط زیست 
عکاسی کنیم. در حین کار توجهم به موضوع آلودگی 

محیط زیســت و بازیافت جلب شــد. همین دغدغه 
باعث شــد آن زمان به فکر تولید دستگاهی بیفتم که 
بطری ها را پرس کند، چراکه بطری ها حجم زیادی از 
فضا را اشغال می کردند و جمع آوری آنها برای شهرداری 
سخت و هزینه بر بود، بنابراین دستگاهی که بطری های 
پلاستیکی و شیشــه ای را پرس و حتی خرد می کرد، 
طراحی کردم، اما به دلایل ســوءمدیریتی که در زمان 
شهرداری قالیباف وجود داشت، این پروژه با استقبال 
مواجه نشد. فکر کنم دســتگاه را برای گرفتن آبمیوه 

استفاده کردند! )باخنده(
  پس نخستین طراحی شــما برای کمک به 
حفظ محیط زیست عملا با شکست مواجه شد. 
چه شــد که تصمیم گرفتید 
دوباره این راه را امتحان کنید 
و دستگاهی برای تولید نخ و 
طناب از بطری های پلاستیکی 

طراحی کنید؟
به هرحال مــن در این حوزه ها 
کار می کــردم و دغدغــه حفظ 
محیط زیست و بازیافت، همیشه 
گوشــه ای از ذهنم بود. ســالانه 
4 هــزار  میلیــارد تومــان مواد 
پلیمــری وارد طبیعــت و بخش 
کمــی از آنها بازیافت می شــود. 
براســاس تحقیقات بین 200 تا 
400 ســال طول می کشد تا این 
مواد پلاستیکی در طبیعت جذب 
شود. این موضوعات ذهنم را درگیر 
کرده بود تا این که چند  سال پیش 
در ســفری که به کانادا داشــتم، 
دستگاهی را در آن جا دیدیم که فلز 
را می برید و به رشته های باریک تسمه ای تبدیل می کرد. 
همان موقع این فکر به ذهنم رســید که با بطری های 
پلاستیکی هم می شود این کار را کرد. کم کم روی این 
ایده کار کردم و به این نتیجه رســیدم که می توانیم با 
طراحی دستگاهی، پســماندهای بطری ها را به نخ و 

طناب تبدیل کنیم.
  از وقتی که تصمیم به طراحی این دستگاه 
گرفتید تا روزی که بالاخره آن را تولید کردید، 

چقدر زمان برد؟
من 12 سال تحقیق و کار میدانی انجام دادم و بر روی 
همه آمارها و هزینه های بربادرفته پسماند بطری ها کار 
کردم تا دست آخر به این نتیجه رسیدم که می توان یک 
دستگاه ساده برای تبدیل بطری ها به نخ و طناب تولید 

کرد.
  این فناوری در کشــورهای دیگر هم وجود 

دارد؟
راستش وقتی این ایده را گرفتم، مدت ها درباره اش 
تحقیق کردم، اما چیزی شــبیه به این در کشورهای 
دیگر وجود ندارد. مثلا روس ها هم چنین دستگاهی را 

طراحی کرده اند، اما با شکل و فرمی متفاوت تر.
  کار کردن با این دستگاه چگونه است؟

این یک دستگاه کوچک است که در همه جا نصب 
می شود و فقط کافی است بطری را به صورت عمودی 
روی آن قرار دهیم و یک طرفش را بکشیم تا در عرض 
نیم دقیقه بطری را به صورت یک رشته باریک دربیاورد. 
رشته هایی که هم می توانند به عنوان نخ مورد استفاده 

قرار بگیرند و هم با کمی حرارت آتش می توانیم آنها را 
به طناب های محکمی که قابلیت بکسل خودرو را دارند، 

تبدیل کنیم.
  از هر بطری چقدر نخ یا طناب تولید می شود؟

بستگی به سایز بطری و ضخامت نخ دارد، اما به طور 
میانگین 12 تا 70 متر نخ و طناب از بطری های کوچک 

و بزرگ به دست می آید.
  اگر طرح شما با اســتقبال مواجه شود، چه 

کاربردهایی دارد؟
آشنا نبودن مردم با معضل زباله ها و نابودی تدریجی 
محیط زیست مشکل بسیار بزرگی است. این دستگاه 
حداقل کاری کــه می تواند انجام دهد این اســت که 
اگر در جایی مثل مدارس مورد اســتفاده قرار بگیرد، 
دانش آموزان را با موضوع محیط زیست و بازیافت زباله ها 
آشــنا می کند. یا اگر دولت، بخش خصوصی و حتی 
خیران این دســتگاه را در اختیار افراد بیکار و زباله گرد 
قرار دهند، هم کارآفرینی ایجاد می شود و هم به معضل 

محیط زیست کمک می کند.
  نخ ها و طناب هایی که از بطری به دســت 

می آیند به چه کاری می آیند؟
نــخ و طناب بــازار وســیعی دارد. فعلا براســاس 
برآوردهای مــا از ایــن بطری ها می تــوان 200 نوع 
محصول تولید کرد. کارخانه هــای نخ و برخی صنایع 
دیگر می توانند از این تولیدات استفاده کنند. از طرف 
دیگر، بحث کارآفرینی که می گویم همین است، زیرا 
می توان با آنها ابزارها و وســایل مختلفی ساخت. مثلا 
بچه ها می توانند با آنها تور والیبال و بسکتبال ببافند یا 
از آن سبد، زنبیل یا تور ماهیگیری، آویز گلدان، قفس و 
غیره ساخته شود. به هرحال ایده و خلاقیت می خواهد و 

می توان صدها وسیله از آنها تولید کرد.
  کار کردن با این دســتگاه آســان است، 
اما به طور قطع هزینه خریدش کار را ســخت 
می کند و همین می شود که از این نوع دستگاه ها 

استقبال نمی شود...
من وقتی این دســتگاه را تولید کردم، دغدغه مالی 
نداشتم و فقط می خواســتم کاری انجام دهم تا کمی 
به حفظ محیط زیست و جمع آوری پسماند ها کمک 
کنیم. امروزه معضل پسماندهای بطری های پلاستیکی 
در همه جای دنیا یک دغدغه جدی اســت. می گویند 
برای تولید هر بطری پلاستیکی سه برابر حجم خودش 

آب مصرف می شود و درنهایت هزینه های سوخت برای 
حمل ونقل آن بطری ها و غیره، هزینه های زیادی را به 
این حوزه تحمیل می کند. پــس چرا وقتی می توانیم 
این هزینه هــا را تا حدودی بازیافت کنیــم، این کار را 
انجام ندهیم! این دستگاه قیمت آنچنانی ندارد و ضمن 
درآمدزایی و کارآفرینی به حفظ محیط زیســت هم 
کمک می کند. قیمت این دســتگاه 150 هزارتومان 
است، اما اگر تیراژش بالاتر برود، قیمت هم کاهش پیدا 
می کند. حرف من این اســت که خیلی راحت با 150 

هزارتومان هم می شود یک شغل ایجاد کرد.
  امتحانش را پس داده؟

فعلا ما چند سری از این دستگاه را در اختیار خیران 
قــرار دادیم و آنها هم بین مددجویان شــان تقســیم 

کرده اند. 
  مشــکلی که قطعــا اســتفاده کنندگان 
این دســتگاه با آن روبه رو می شــوند، فروش 

محصولات شان است. اینها بازار فروش دارند؟
این دســتگاه می توانــد ماهانه بین 600 هــزار تا 
یک میلیون و500 هزار تومــان درآمد ایجاد کند. برای 
فروشش هم مشکلی نیست. معمولا خیران و کارآفرینان 
این موضوع را پیگیری می کنند و بازار فروشــش را به 
تولیدکنندگان معرفی می کنند. ضمن این که اگر از آنها 
محصولات متعدد تولید شود، خود افراد هم می توانند 
به صورت شــخصی اینها را به فروش برسانند. برخی 

کارخانه ها هم خریدار آنها هستند.
  مگر کارخانه ها نمی توانند خودشــان این 
بطری ها را جمــع آوری کنند و برای خریدش از 

شخص دیگری هزینه نکنند؟
اگر کارخانه ها هم بخواهند این کار را انجام دهند، باید 
بخشی را راه اندازی و هزینه برای نیرو و دستگاه صرف 
کنند، ضمن این که کارخانه ها، بطری را نمی خواهند، 
اما چون این دســتگاه حجم بطری ها را کم  و آنها را به 
نخ تبدیل می کند، کارخانه داران هم از آن اســتقبال 

می کنند.
  یعنی دستگاه شما توجیه اقتصادی دارد؟

این بطری ها از مواد پلیمری ساخته می شوند و به تبع، 
تولید نخ و طناب از آنها هم قیمت دارد. وقتی تولیدش 
کنیم، کیلویی  هزار تومان هــم آن را می خرند. توجیه 
اقتصادی یعنی همین؛ این که مسئولانی که به دنبال 
ایجاد اشتغال هستند، می توانند با همین دستگاه های 

کوچک برای افراد مختلف اشــتغالزایی کنند. ضمن 
این که هزینه جمــع آوری هم از گردن شــهرداری ها 
برداشته می شود. این دســتگاه اگر به دست کودکان 
کار برسد، دیگر مجبور نیستند کیسه های بزرگ را با 

خودشان به این طرف و آن طرف ببرند. 
  این دستگاه الان مورد استفاده قرار گرفته؟ 

منظورم در چرخه تولید و مصرف است؟
بگذارید قبل از پاسخ دادن به این سوال یک خاطره 
تعریف کنم. وقتی این دستگاه را طراحی کردم، یکی 
از آنها را در کیفم گذاشــتم و به خیابان رفتم تا آن را به 
نخستین زباله گردی که دیدم، هدیه بدهم و ببینم چقدر 
داشتن یک ابزار کار برای این افراد می تواند تأثیرگذار 

باشد. در خیابان ولیعصر کودکی را 
دیدم که کنار سطل زباله  کیسه ای 
سنگین را روی دوشش گذاشته 
بود. جلو رفتم و دستگاهم را به او 
نشــان دادم و بعد برایش توضیح 
دادم که باید با آن چطور کار کند. از 
شدت خوشحالی اشک می ریخت 
و گفــت هــر روز پاتوقش همین 
خیابان است و کیسه های سنگین 
را روی پشتش می گذارد و به دنبال 
جمع کردن زباله هــای بازیافتی 
می گردد. بعــد از آن روز چند بار 
به خیابانی که می گفت پاتوقش 
اســت، می روم و دیگــر پیدایش 

نیست. 
  برای کار کــردن با این 
قوطی های  باید  دســتگاه 
پلاســتیکی هم در اختیار 
داشته باشیم. به این موضوع 

فکر کرده اید؟
اتفاقا همیشــه از من همین را می پرسند که بطری 
از کجا گیــر بیاوریم؟! الان در تمامی ســاندویچی ها، 
رســتوران ها، بقالی هــا، تالارها، پادگان هــا و هر نوع 
ســاختمانی بطری پلاستیکی پیدا می شــود. ما هم 
برنامه ریزی کرده ایم که به ســرایدارها یا نگهبان ها و 
در کل فردی که بیکار است، بدهیم تا از این زباله های 
بازیافتی اســتفاده کند. به غیر از ایــن، همه ما خوب 
می دانیم که بطری پلاستیکی همه جا پیدا می شود و در 
همه جای خیابان ها، پارک ها و فضاهای شهری ریخته 

است.
  دولت و سازمان های مســئول مثل وزارت 
صنعت و معدن و وزارت کار از طرح شما استقبال 

کرده اند؟
متاســفانه ادارات ما بروکراسی ســنگینی دارند و 
نگاه کارشناســی به این موضوعات ندارند. البته با این 
وزارتخانه ها صحبــت کرده ایم و آنهــا قول پیگیری 
داده اند، اما دغدغه من این است که این وسیله در سطح 
وسیع تری به مردم معرفی شود تا هم اشتغالزایی کرده و 
هم به حفظ محیط زیست کمک کند. به طورکلی باید 
بگویم هنوز ادارات دولتی روی خوشی به این موضوع 
نشــان نداده اند و تنها خیران و برخــی از بخش های 
خصوصی این دستگاه را برای مددجویان تهیه کرده اند. 
آقای مهندس قدیمی، رئیس سازمان خدمات اجتماعی 
تهران یکی از کســانی اســت که از این پروژه حمایت 
می کند. ضمــن این که دکتر ابهری، آسیب شــناس 

اجتماعی هم روی این موضوع و ایجاد کسب وکار برای 
کودکان خیابانی تحقیقات زیادی انجام داده است. آقای 
مهندس زمانی هم در منطقه آزاد اروند خوزســتان به 
این دلیل که آلودگی پسماندهای بطری پلاستیکی در 
این منطقه زیاد است، تعدادی از این دستگاه ها را تهیه 
کرده تا به دست کودکان بهزیستی و کمیته امداد امام 

خمینی برساند.
  چیزی که از برخــورد ادارات دولتی با ارباب 
رجوع در بین مردم جا افتاده این است که ابتدا 
تمایل زیادی نشان می دهند و بعد هم وعده هایی 
مطرح می کنند که تمــاس می گیرند و حمایت 
می کنند و چه و چه، اما درنهایت آب از آب تکان 
نمی خورد. موضوعی که همیشه در برنامه های 
تلویزیونی هم دســتمایه طنز قرار می گیرد. 
می خواهم این را بدانم که این برخوردها با شما 

به عنوان طراح یک دستگاه چطور بود؟
شاید بزرگترین مشکل در برخی از ادارات عوض شدن 
زودبه زود مدیران است. مثلا من چند ماه پیش به یک 
بخشی از شهرداری رفتم و دســتگاهم را به او معرفی 
کردم و خیلی هم استقبال کرد و قرار شد چند وقت بعد 
دوباره او را ملاقلات کنم، اما دفعه بعد که به آن جا رفتم، 
فهمیدم یک مدیر دیگر جایگزین او شده! برای همین 
دوباره بایــد این راه را می رفتم تا آقــای مدیر را مجاب 
کنم )با خنده(، اما بعضی از مدیران دولتی هم از طرحم 
استقبال کرده اند و حتی چند وقت پیش که به وزارت 
صنعت رفتم، اولش مدیر دفتر یکی از مدیران گفتند که 
ایشان فعلا فرصت ندارند که بیایند و از طرح تان بازدید 
کنند، اما به این دلیل که این دستگاه بسیار کوچک و 
قابل حمل اســت، به او گفتم نیازی به آمدن و بازدید 
نیست؛ من کارخانه ام در کیفم است. همان جا دستگاه 
را از کیفم درآوردم و یک بطری برداشتم و شروع به کار 
کردم. این اتفاق خیلی برای آنها جالب بود و حتی مدیر 
آن بخش هم از اتاقش بیرون آمد و از کارم استقبال کرد؛ 

قول پیگری و همکاری هم داده اند.
  به نظر شما این دستگاه چقدر اشتغالزایی 

خواهد کرد؟
با این دستگاه می توان از صد هزار تا یک میلیون کار در 
عرض چند ماه ایجاد کرد؛ مثلا می دانید توزیع انبوه این 
دستگاه ساده بین زنان روستایی می تواند چقدر ایجاد 
اشــتغال و درآمد کند؟! زنان می توانند در خانه شان با 
همین نخی که از این بطری ها به دست می آید زنبیل، 
سبد و تور ببافند. مهمترین نکته در این نوع کسب وکار 
این اســت که مواد اولیــه اش آماده اســت و فقط باید 
بطری ها را از سطح طبیعت جمع آوری کنیم و کم کم یاد 

بگیریم که اصلا بطری های پلاستیکی را دور نیندازیم.
  به طور مشخص تا به حال این دستگاه را بین 

چه قشری توزیع کرده اید؟
بعضی زنان بی سرپرســت، کودکان کار و خیابان و 
حتی کشاورزان در مناطق شــمالی کشور. کشاورزان 
با این دستگاه طناب درست می کنند و به شاخه های 
درخت ها می بندند تا آنها را محکم سر جای خودشان 

نگه دارند.
  ســالانه میلیاردها تومان صــرف تولید و 
مصــرف و درنهایت جمــع آوری بطری های 
پلاستیکی می شود، هزینه ای که دست آخر هم 
به محیط زیست آسیب می رساند. این موضوع را 
چگونه می توان در مبدأ، یعنی در کارخانه های 
تولید بطری های آب معدنی و آبمیوه و ســایر 

آشامیدنی ها حل کرد؟
اگر اطلاع رسانی شود ممکن است این نوع کارخانه ها 
چون خودشان آلودگی را ایجاد کرده اند، اسپانسر خرید 
این دستگاه شوند و به افراد بیکار هدیه دهند. کاری که 

الان بسیاری از خیرین هم انجام می دهند. 
  دســتگاه تان را ثبت هم 
کرده ایــد؟ به هرحال امکان 
دارد از ایده تان الگوبرداری و 

سوءاستفاده کنند...
ثبت نکرده ام و فقــط به تمام 
ارگان ها اطلاع رســانی کــرده ام. 
ثبت کردن هم چنــدان اعتباری 
نــدارد و اگر قرار باشــد ایده ات را 
کپی برداری کننــد، همین فردا 
صبح می توانند این دســتگاه را با 
یک رنگ قرمز تولید کنند و به نام 

خودشان بزنند! )با خنده(
  برای کسی که سال ها وقت 
دستگاهی  تا  می کند  صرف 
را طراحی کنــد، به طور قطع 
شکســت و عدم استقبال از 

کارش خیلی سخت است....
اگرچــه خیلی طبیعی اســت 
که درآمد ایــن نوع کارها برای هر 
فردی مهم است، اما راستش من در این سن و سال دیگر 
لذتم را برده ام و تنها دغدغه ام خدمتی است که دوست 
دارم نتیجه اش را ببینم. رزق و روزی دست خداست و 
من فقط دوست دارم این وسیله به دست افراد نیازمند 

به کار و پول برسد.
  برداشت خود شما از این که مسئولان تاکنون 

به این نوع طرح بها نداده اند، چیست؟
حس می کنم مســئولان متوجه این نمی شوند که 
اگر بطری با این پروتکل از طبیعت حذف شــود، چه 
کمک بزرگی به محیط زیست و اشــتغالزایی خواهد 
شد. راستش بیشتر مسئولان فکر می کنند کارکردن 
فقط برای پروژه های بزرگ و کلان اســت و حتما باید 
فلان کارخانه را با روبان و قیچی افتتاح کنند! اما چون 
به چنین طرح های ساده و کاربردی نمی توانند قیچی 

بزنند، بها هم نمی دهند.
  برای شما که سال ها برای طراحی دستگاهی 
که بطری ها را به نخ و طنــاب تبدیل می کند، 
وقت صرف کرده اید، چهره شــهر با زباله های 

بازیافتی اش چه شکلی است؟
راســتش به واســطه وقت و انرژی که برای درک از 
مواد آلوده کننده محیط زیســت صرف کــرده ام، الان 
وقتــی بطری در خیابــان و طبیعــت می بینم حس 
مشمئزکننده ای پیدا می کنم. دوســت دارم روزی را 
ببینم که پس مانده های این قوطی ها از طبیعت جمع 
شــده و با این دســتگاه عده ای هم درحال درآمدزایی 

هستند.

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:16/15- 15/45

گفت وگو با سیامک نوروزی، طراح دستگاهی که بطری های پلاستیکی را به نخ و طناب تبدیل می کند

کارخانه ام در کیفم است

این یک دستگاه کوچک 
است که در همه جا نصب 
می شود و فقط کافی است 

بطری را به صورت عمودی روی 
آن قرار دهیم و یک طرفش را 
بکشیم تا در عرض نیم دقیقه 
بطری را به صورت یک رشته 
باریک دربیاورد. رشته هایی 
که هم می توانند به عنوان نخ 

مورد استفاده قرار بگیرند و هم 
با کمی حرارت آتش می توانیم 
از آنها  طناب های محکمی که 
قابلیت بکسل خودرو را دارند، 

بسازیم

چند  سال پیش در سفری 
که به کانادا داشتم، دستگاهی 

را در آن جا دیدیم که فلز را 
می برید و به رشته های باریک 

تسمه ای تبدیل می کرد. 
همان موقع این فکر به 

ذهنم رسید که با بطری های 
پلاستیکی هم می شود 

این کار را کرد. کم کم روی 
این ایده کار کردم و به این 

نتیجه رسیدم که می توانیم 
با طراحی دستگاهی، 

پسماندهای بطری ها را به نخ 
و طناب تبدیل کنیم

  سالانه 4 هزار  میلیارد تومان مواد پلیمری وارد طبیعت می شود 
که جذب آنها بین 200 تا 400 سال طول می کشد 
 با دستگاهی که طراحی کرده ام به طور میانگین 12 تا 70متر، نخ 
و طناب از بطری های کوچک و بزرگ به دست می آید
 با استفاده از این دستگاه کوچک می توان 200 نوع محصول
 از بطری تهیه کرد؛ از تور والیبال و بسکتبال گرفته تا سبد، 
زنبیل، تور ماهیگیری و...
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